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Yleistä

Tuomiovaltaa käyttävät riippumattomat tuomioistuimet. 
Yleisiä tuomioistuimia ovat käräjäoikeudet, 
hovioikeudet ja ylimpänä oikeusasteena korkein 
oikeus. Käräjäoikeudet käsittelevät ensimmäisenä 
oikeusasteena rikos-, riita- ja hakemusasioita. 
Käräjäoikeuksia on 1.1.2019 alkaen ollut 20.

Länsi-Uudenmaan käräjäoikeuden tuomiopiiriin kuuluvat Espoo, Hanko, Inkoo, 
Karkkila, Kauniainen, Kirkkonummi, Lohja, Raasepori, Siuntio ja Vihti. Alueella asuu 
yli 485 000 asukasta. Yrityssaneeraus- ja ulosottoasioissa tuomiopiiri käsittää myös 
nykyisen Itä-Uudenmaan käräjäoikeuden tuomiopiirin. 

Käräjäoikeuden kanslia sijaitsee Espoossa ja lisäksi sillä on istuntopaikka 
Raaseporissa. 

Yhdistyneen käräjäoikeuden tuomiopiirin asukasluku on voimakkaassa kasvussa. 
Pelkästään Espoon kaupungin väkiluku tulee vuonna 2030 olemaan ennusteen 
mukaan yli 340.000. Espoon väkiluku kasvaakin keskimäärin  
4.700 asukkaalla vuodessa. Tuomiopiirin väkiluvun voimakas kasvaminen tulee 
tulevaisuudessa vääjäämättä vaikuttamaan myös saapuvien asioiden määrään sitä 
kasvattavana.

Länsi-Uudenmaan käräjäoikeuden laamanni Ilkka Lahtinen toivottaa SRV:n työmaapäällikkö Aki 
Haapakosken tervetulleeksi oikeustalon vihkiäisiin 23.9.2022. 

Kuva Tuomioistuinvirasto
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Allmänt

Domsrätten utövas av oberoende domstolar. Allmänna 
domstolar är tingsrätter, hovrätter och högsta 
domstolen som högsta rättsinstans. Tingsrätterna 
behandlar som första rättsinstans brottmål, tvistemål 
och ansökningsärenden. Antalet tingsrätter har från  
och med 1.1.2019 varit 20.

Västra Nylands tingsrätts domkrets omfattar Esbo, Grankulla, Hangö, Högfors, 
Ingå, Kyrkslätt, Lojo, Raseborg, Sjundeå och Vichtis. Inom området bor över 485 000 
invånare. I företagssanerings- och utsökningsärenden omfattar den nya domkretsen 
även nuvarande Östra Nylands tingsrätts domkrets.

Tingsrättens kansli ligger i Esbo. Tingsrätten har också en sammanträdesplats i 
Raseborg.

Invånarantalet i den sammanslagna tingsrättens domkrets ökar kraftigt. Enbart 
Esbo stads invånarantal kommer enligt prognoser att överstiga 340 000 år 2030. 
Invånarantalet i Esbo ökar i genomsnitt med 4 700 invånare per år. Den kraftiga 
ökningen i domkretsens folkmängd kommer i framtiden oundvikligen även att öka 
antalet ärenden som kommer in.

3Kuvat Tuomioistuinvirasto/Mika Pakarinen

Espoon oikeustalon vihkiäiset 23.9.2022. Vihkiäispuheen piti osastopäällikkö Tapio 
Laamanen oikeusministeriöstä. Taustalla juhlan isännät vasemmalta alkaen johtava 
kihlakunnanvouti Ari Ranta, johtava aluesyyttäjä Harri Lindberg ja laamanni Ilkka 
Lahtinen.

 Tuomioistuinviraston tervehdyksen esitti ylijohtaja Riku Jaakkola.



4

Laamanni Ilkka Lahtisen 
katsaus vuoteen 2022

Vuosi 2022 oli yhdistyneen Länsi-Uudenmaan 
käräjäoikeuden neljäs toimintavuosi. Samalla se 
oli eräällä tapaa yhdistymisprojektimme loppukiri, 
muuttihan käräjäoikeus uusiin toimitiloihinsa 
heinäkuussa. Nyt käräjäoikeus toimii sen 
toimintaa varten suunnitellussa ja rakennetussa 
Espoon uudessa oikeustalossa, minkä lisäksi 
sillä on toimivat ja modernit istuntosalit myös 
Raaseporissa. Lohjan kauniista oikeustalosta ja 
Kirkkonummen istuntosaleista käräjäoikeus joutui 
kuitenkin luopumaan.

Jos on tuomioistuimen yhdistymistä ja erityisesti 
muuttoa uuteen oikeustaloon pidettävä 
poikkeuksellisena, on koko 2020-luku ollut 
muutenkin hyvin poikkeuksellinen. Alkuvuodesta 
2020 alkoi koronapandemia, ja juuri kun se alkoi 
hellittää otettaan, aloitti Venäjä helmikuussa 

2022 raakalaismaisen hyökkäyssotansa 
Ukrainaan. Poikkeukselliset ajat ovat olleet 
haaste myös tuomioistuinlaitokselle ja etenkin 
käräjäoikeuksille. Uskallan kuitenkin väittää, 
että Länsi-Uudenmaan käräjäoikeus on muiden 
tuomioistuinten tavoin vastannut haasteisiin ja 
tehnyt kaikkensa oikeusvaltion puolustamiseksi. 

Suomalainen tuomioistuinlaitos on 
maailmanlaajuisessa vertailussa hyvä ja toimiva. 
Samalla on kuitenkin tunnustettava, että silläkin 
on ongelmansa. Kansainvälisissä oikeusvaltion 
tilaa koskevissa tutkimuksissa maamme 
tuomioistuinlaitoksen kipukohdiksi onkin todettu 
paitsi oikeudenkäynnin kalleus erityisesti riita-
asioissa myös oikeudenkäyntien kesto. Ongelmiin 
on mahdollista hakea ja on haettukin parannusta 
tuomioistuinten toimintaa kehittämällä, mutta 
viime kädessä kysymys on resursseista, kuten 
loppuvuodesta 2022 annetussa oikeudenhoidon 
selonteossa on ansiokkaasti selvitetty. Jotta 
tuomioistuinlaitos pystyisi jatkossakin täyttämään 
lakiin perustuvan tehtävänsä ja jotta se pysyisi 
edelleen haluttuna työnantajana, on sen 
perusrahoituksen tasoa vihdoin korjattava.

Länsi-Uudenmaan käräjäoikeuden toiminnan 
keskeiset tunnusluvut ilmenevät myöhemmin 
tästä toimintakertomuksesta. Yleisellä tasolla on 
kuitenkin todettava, että vireillä olevien asioiden 
määrät niin siviili- kuin rikosoikeudellisissakin 
asioissa kasvoivat vuoden 2022 aikana. 
Siviiliasioissa vireillä olevien asioiden kasvu (+7,8 
%) johtui pitkälti saapuneiden insolvenssiasioiden 
määrän voimakkaasta kasvusta. Vireillä olevien 
rikosasioiden määrän kasvuun (+14,1 %) taas 
vaikutti eniten käräjäoikeuden muuton aikainen 
istuntotauko heinä-elokuussa 2022. 

Laamanni
Ilkka Lahtinen



5

Käräjäoikeuden lainkäyttötoiminnan laatu pysyi 
edelleen hyvänä, sillä niistä käräjäoikeuden 
ratkaisuista, joista oli valitettu hovioikeuteen, 
muuttui lopputulokseltaan vain alle neljännes. 
Lainkäyttötoiminnan laadusta kertoo sekin, että 
Helsingin hovioikeus muutti Länsi-Uudenmaan 
käräjäoikeuden ratkaisua vuonna 2022 yhteensä 
124 ratkaisussa, kun käräjäoikeus samaan aikaan 
ratkaisi yli 10 000 asiaa. 

Kuten jo vuosi sitten totesin, on käräjäoikeudessa 
vireillä olevien asioiden määrä ollut kuitenkin 
jo pitkään liian suuri ja asioiden käsittelyajat 
insolvenssiasioita, riidattomia hakemusasioita 
ja pieniä rikosasioita lukuun ottamatta liian 
pitkät. Osaltaan tähän on vaikuttanut paitsi 
koronaviruspandemia myös käräjäoikeuden 
yhdistymisen ja uusiin toimitiloihin muuttamisen 
vaatiman työn määrä. Vaikka käräjäoikeus on 
samalla uudistanut lainkäyttöorganisaationsa 
erikoistuneempaan suuntaan ja tehostanut 
sisäisiä toimintatapojaan, ei se tämänhetkisillä 
alimitoitetuilla resursseillaan juuri pysty 
tilannettaan parantamaan. Näin siis siitäkin 
huolimatta, että käräjäoikeudella on osaava ja 
tehtäväänsä sitoutunut henkilökunta.

Nykyaikaisen käräjäoikeuden toimintaan ja 
toiminnan laadukkuuteen kuuluu tilastoista 
ilmenevän tuloksellisuuden lisäksi muitakin 
asioita. Nostan tältä osin esille muun muassa 
mediatuomaritoiminnan, jota Länsi-Uudenmaan 
käräjäoikeudessa on toteutettu poikkeuksellisen 
laadukkaasti ja aktiivisesti. Käräjäoikeuden 
mediatuomarina toimiva käräjätuomari 
Teemu Vanhanen kertoo tästä toiminnasta 
toimintakertomuksessa myöhemmin. 

Toiminnan laadukkuutena pidän muun ohella 
myös sitä, että käräjäoikeus on vuoden 2022 aikana 
paitsi antanut lukuisan joukon siltä pyydettyjä 
lausuntoja myös esimerkiksi isännöinyt useita 
eri vierailijaryhmiä. Mieleenpainuvimpana 
vierailuna mainitsen ukrainalaisista 
kansanedustajista ja maan tuomioistuinhallinnon 
virkamiehistä koostuneen delegaation vierailun 
lokakuussa 2022. Delegaatio tutustui paitsi 
käräjäoikeuden toimintaan ja uusiin toimitiloihin 
myös kokemuksiimme käräjäoikeuksien 
verkostouudistuksesta. En voi olla ihailematta 
sitä, kuinka Ukrainassa sodan keskellä myös 
uudistetaan maan tuomioistuinlaitoksen 
toimintaa.

Harras toiveeni tätä katsausta kirjoittaessani on, 
että vuodesta 2023 tulisi pitkästä aikaa vuosi, 
jona käräjäoikeuden henkilökunta saisi keskittyä 
ydintoimintaansa eli oikeusturvan tuottamiseen 
tuomiopiirissään. Uudistuksia vailla vuosi 2023 
ei tule kuitenkaan olemaan, otetaanhan AIPA-
järjestelmän rikostoiminnot käyttöön vuoden 
lopussa. Se tulee olemaan mittava ponnistus. 
Mutta sitä ennen haluan esittää vuoden 2022 
uurastuksesta ja venymisestä koko Länsi-
Uudenmaan käräjäoikeuden henkilökunnalle mitä 
nöyrimmän ja lämpimimmän kiitokseni.
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Lagman Ilkka Lahtinens 
översikt över 2022

Lagman
Ilkka Lahtinen

År 2022 var det fjärde gemensamma 
verksamhetsåret för Västra Nylands tingsrätt 
efter sammanslagningen. Det var samtidigt på 
sätt och vis slutspurten för vår sammanslagning, 
i juli flyttade ju tingsrätten in i sina nya lokaler. 
Nu verkar tingsrätten i Esbo nya rättshus, som 
planerats och byggts för tingsrättens verksamhet. 
Dessutom har den fungerande och moderna 
rättssalar också i Raseborg. Tingsrätten var dock 
tvungen att avstå från Lojo vackra rättshus och 
rättssalarna i Kyrkslätt.

Om sammanslagningen av domstolen och i 
synnerhet flytten till ett nytt rättshus bör anses 
vara något alldeles exceptionellt, har hela 
2020-talet också i övrigt varit ytterst exceptionellt. 
Coronapandemin tog fart i början av 2020 och 
precis när den började släppa taget inledde 

Ryssland sitt brutala anfallskrig i Ukraina i februari 
2022. Även för domstolsväsendet och i synnerhet 
för tingsrätterna har de exceptionella tiderna 
varit utmanande. Jag vågar dock påstå att Västra 
Nylands tingsrätt liksom de övriga domstolarna 
har lyckats anta utmaningarna och gjort allt för att 
värna om rättsstaten. 

Vid global jämförelse är det finländska 
domstolsväsendet bra och fungerande. Samtidigt 
bör vi dock erkänna att också det har sina 
problem. Vid internationella undersökningar av 
rättsstatens läge har smärtpunkterna i vårt lands 
domstolsväsende inte enbart konstaterats vara de 
dyra rättegångarna utan också att rättegångarna 
i synnerhet vid tvistemål är långt utdragna. Det 
är möjligt att försöka förbättra problemen och 
förbättringar har också eftersträvats genom 
utveckling av domstolarnas verksamhet. I sista 
hand är det dock fråga om resurser, vilket på ett 
förtjänstfullt sätt redogjorts för i den redogörelse 
för rättsvården som gavs i slutet av 2022. För 
att domstolsväsendet också i fortsättningen ska 
kunna uppfylla sin lagstadgade uppgift och för att 
det fortfarande ska vara en attraktiv arbetsgivare 
bör nivån på dess basfinansiering nu sent omsider 
justeras.

De viktigaste nyckeltalen för Västra Nylands 
tingsrätts verksamhet framgår längre fram i 
den här verksamhetsberättelsen. På allmän nivå 
bör man dock konstatera att antalet ärenden 
som är anhängiga ökade under 2022 för både 
civilrättsliga och straffrättsliga ärenden. Ökningen 
av antalet civila ärenden som är anhängiga (+7,8 
%) beror i hög grad på den kraftiga ökningen av 
anhängiggjorda insolvensärenden. Ökningen 
av antalet anhängiggjorda brottmål (+14,1 %) 
påverkades främst av sessionsavbrottet under 
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tingsrättens flytt i juli-augusti 2022. 
Kvaliteten på tingsrättens 
rättskipningsverksamhet var fortfarande bra 
eftersom det slutliga avgörandet för färre än en 
fjärdedel av de av tingsrättens avgöranden som 
överklagades till hovrätten ändrades. Det faktum 
att Helsingfors hovrätt ändrade 124 av Västra 
Nylands tingsrätts avgöranden 2022, medan 
tingsrätten under samma tidsperiod avgjorde över 
10 000 ärenden, beskriver också kvaliteten på 
rättskipningen. 

Såsom jag konstaterade redan för ett år sedan har 
antalet ärenden anhängiggjorda vid tingsrätten 
redan länge varit för stort och behandlingstiderna 
för långa, med undantag för insolvensmål, 
ostridiga ansökningsmål och små brottmål. 
Förutom av coronapandemin har detta delvis också 
påverkats av den mängd arbete som krävdes för 
sammanslagningen av tingsrätten och flytten 
till nya lokaler. Trots att tingsrätten samtidigt 
har omarbetat sin rättskipningsorganisation i 
en mera specialiserad riktning och effektiviserat 
sina interna tillvägagångssätt, klarar den knappt 
alls med de nuvarande underdimensionerade 
resurserna att förbättra situationen. Detta trots att 
tingsrätten har sakkunniga medarbetade som är 
engagerade i sitt arbete.

Det hör också annat till en modern tingsrätts 
verksamhet och kvaliteten på verksamheten 
än bara det resultat som framgår av 
statistiken. Här vill jag bland annat lyfta fram 
mediadomarverksamheten, som Västra Nylands 
tingsrätt har genomfört exceptionellt högklassigt 
och aktivt. Teemu Vanhanen, som verkar som 
tingsrättens mediadomare, berättar om den 
verksamheten nedan i verksamhetsberättelsen.

Jag anser också det faktum att tingsrätten under 
2022 inte enbart gav ett stort antal utlåtanden på 
begäran utan också var värd för ett flertal olika 
besökargrupper vara ett tecken på verksamhetens 
höga kvalitet. Som det mest oförglömliga besöket 
vill jag nämna ett besök av en delegation med 
ukrainska riksdagsledamöter och tjänstemän 
från landets domstolsväsende i oktober 2022. 
Delegationen bekantade sig inte enbart med 
tingsrättens verksamhet och nya lokaler utan 
även med våra erfarenheter av tingsrätternas 
nätverksreform. Jag kan inte låta bli att 
beundra hur man under rådande krig i Ukraina 
samtidigt förnyar verksamheten vid landets 
domstolsväsende.

Medan jag skriver den här översikten hoppas jag 
innerligt att 2023 efter en lång tid äntligen ska vara 
ett år då tingsrättens medarbetare får koncentrera 
sig på kärnverksamheten, det vill säga att utöva 
rättskipning inom sin domkrets. Reformerna 
kommer dock inte att ta slut 2023, vi kommer ju 
att ta i bruk AIPA-systemets brottfunktioner i 
slutet av året. Det kommer att kräva betydande 
ansträngningar. Men före det vill jag rikta ett 
ödmjukt och varmt tack till samtliga anställda 
vid Västra Nylands tingsrätt för ert hårda slit och 
flexibla attityd under 2022.
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Hallinnon vuosi 2022

Länsi-Uudenmaan käräjäoikeuden hallinto-
osastoon kuuluvat paitsi varsinainen hallinto myös 
kirjaamo ja haastemiesten tiedoksiantoyksikkö. 
Hallinnon henkilöstö käsittää laamannin ja 
hallintojohtajan lisäksi kolme hallinnon sihteeriä, 
arkistonhoitajan sekä virastomestarin.

Tavallisena vuonna suurin yksittäinen asiaryhmä 
hallinnon työlistalla on rekrytointi. Sen lisäksi 
huolehdimme muusta henkilöstöhallinnosta, 
lautamieshallinnosta, taloudesta, viestinnästä, 
tietosuojaan ja -turvaan liittyvistä asioista, 
työsuojelusta, hankinnoista, arkiston ylläpidosta, 
istuntosalien toimivuudesta ja monesta muusta 
asiasta. 

Vuosi 2022 ei kuitenkaan ollut tavallinen, vaan 
sitä hallitsi käräjäoikeuden muutto. Ennen 

heinäkuun alkua meillä oli toimipisteet Espoon 
Kilossa, Lohjalla ja Raaseporissa, ja myös 
Kirkkonummella oli istuntopaikka. Kilon tilat 
tyhjenivät käräjäoikeuden osalta, samoin koko 
Lohjan oikeustalo. Neljä haastemiestä jäi Lohjalle, 
mutta hekin muuttivat naapurikiinteistöön. 
Kirkkonummen istuntopaikka lakkautettiin ja tila 
tyhjeni kokonaan. Raaseporiin jäi istuntopaikka ja 
joitain käräjäoikeuden tiloja, mutta siellä entiseen 
oikeustaloon muutti puolestaan muita toimijoita 
tilalle.

Ennen varsinaisia muuttopäiviä oli tehty 
paljon. Itse mittavassa rakennushankkeen 
suunnitteluvaiheessa olimme mukana 
käyttäjänä, samoin kalustehankinnoissa, 
mutta nämä projektit oli toteutettu jo ennen 
vuoden 2022 alkua. Muuttoa valmisteltiin 
esimerkiksi irtisanomalla suuri määrä erilaisia 
palvelusopimuksia ja kilpailuttamalla uusia. 
Myös itse muutto eli tavaroiden siirtäminen piti 
kilpailuttaa. Kalusteita oli tarkoitus paitsi muuttaa, 
mutta myös kierrättää kaikista neljästä pisteestä, 
mikä piti huomioida jo kilpailutusvaiheessa. 
Valtion taideteostoimikunnan kautta lainassa 
olevan taiteen siirto pois muuton alta tuli 
organisoida. Arkiston muutto suunniteltiin 
siten, että Lohjalla oleva arkisto siirrettäisiin 
Raaseporiin, Kilossa oleva arkistomateriaalin 
puolestaan laskettiin mahtuvan uuteen 
oikeustaloon. Uusia kalusteita tuli uusiin tiloihin 
jo rakennusaikana, ja niitä vastaanottamaan 
palkattiin hetkeksi apuvoimia, koska kukaan 
hallinnosta ei olisi ehtinyt viettää pitkiä päiviä 
rakennustyömaalla. Hallintojohtajakin kävi kyllä 
aika ajoin työmaalla ja suoritti tätä tehtävää varten 
työturvallisuuskoulutuksen ja hankki itselleen 
mm. kypärän. 

Hallintojohtaja
Outi Lehmijoki
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Alkuvuoden aikana järjestettiin 
henkilöstötilaisuuksia, koska uudet tilat herättivät 
tietenkin paljon kysymyksiä. Tilat ovat hyvin 
tiiviit ja avotilapisteitä on paljon. Parkkipaikkoja 
taas on vähän.  Koko henkilöstö joutuikin 
venymään tehdessään järjestelyjen keskellä ja 
muutoksen aiheuttamassa epävarmuudessa 
normaalia työtään. Vaikka uusi talo olikin 
odotettu ja positiivinen asia, sekoittui tunnelmiin 
myös haikeutta vanhoista tiloista luopumisesta 
erityisesti Lohjalla. 

Varsinainen tavaroiden siirto heinäkuussa 
sujui mallikkaasti, tosin siinä meni kahden 
viikon sijasta noin kolme. Se vaati hallinnon 
henkilöstön jakautumista sekä lähtö- että 
tulopisteisiin, joita siis oli yhteensä viisi. Kirjaamo 
ja haastemiespäivystys olivat auki vanhassa 
osoitteessa vielä perjantaina 8.7. klo 16.15 asti, ja 
ne avasivat uudessa oikeustalossa maanantaina 
11.7. klo 8. Varsinainen lainkäyttötoiminta 
eli istunnot olivat tauolla heinä-elokuun ajan 
lukuun ottamatta pakkokeinopäivystystä, jolle 
tuli turvata toimiva sali koko ajaksi. Suurin 
istuntoihin liittyvät ponnistus eli uuden talon 
salivarusteluprojekti oli ollut käynnissä jo pitkään 
ja huipentui uusien salien tekniikan toimivuuden 
varmistamiseen. 

Oma lukunsa oli sen salitekniikan poistaminen, 
joka jäi vanhoista saleista käyttämättä. Kilon 
tiloissa oli vielä elokuun puolessa välissä 
laitteita, joiden pois siirtämistä piti organisoida 
ennen tilojen luovutuspäivää. Vanhojen 
tilojen siivouskaan ei sujunut täysin ilman 
hallinnon puuttumista asiaan. Valtori hoiti 
monitoimilaitteiden ja tulostimien siirrot, 
mutta siirtoja suunniteltiin useissa yhteisissä 
kokouksissa. Tulostimia liikkui joka suuntaan 
akselilla Kilo – Otaniemi – Lohja – Kirkkonummi – 
Raasepori ja myös eri virastojen välillä.

Tuomioistuinvirasto kilpailutti uuden talon 
palveluista siivouksen ja turvatarkastuksen. 
Muut kilpailutukset ja siirrot hoidettiin hallinnon 
voimin, samoin Raaseporissa tarvittavat 

muutokset. Vaikka uusi oikeustalo oli rakentajan 
puolesta valmis ja luovutettu 30.6., uudessa 
talossa riitti tekniikkaa asennettavaksi. Usean 
eri yrityksen asentajille piti turvata sisäänpääsy 
taloon keskellä heinäkuuta ja vielä elokuussakin.  
Osa hankinnoista tehtiin muuton jälkeen, ja silloin 
oli tarpeen tilata jo joitain korjauksiakin. 

Uuden talon juhlalliset vihkiäiset ja tupaantuliaiset 
järjestettiin syyskuun lopulla. Myös lukuisia muita 
sidosryhmätilaisuuksia pidettiin. 

Tämän kaiken lisäksi hallinnon normaalitoiminta 
pyöri. Esimerkiksi rekrytointipäätöksiä 
tehtiin noin 100. Kevääseen sattui myös uuden 
asianhallintajärjestelmän, Hildan, käyttöönotto, 
mikä työllisti erityisesti hallintosihteeriä ja 
hallintojohtajaa keväällä. Yli sadan puheliminen 
vaihto-operaatio osui niin ikään kevääseen. 
Alkukesästä aluehallintovirasto järjesti 
työsuojelutarkastuksen ja alkusyksystä hovioikeus 
tarkastuksen moneen vuoteen paikan päällä. 
Perinteinen kesäjuhla pidettiin myös, jotta 
henkilöstö sai hieman virkistäytyä – olihan juuri 
selvitty pandemiasta.

Uudet tilat ovat toimivat ja hyvät. Ja lohdutuksena 
rankan vuoden jälkeen voimme todeta, että 
vastaavaa muuttoprojektia ei nykyiselle 
henkilöstölle ehdi tulla eteen. Tulevana kesänä 
hallintokin aikoo pitää täysimittaiset lomat.

Outi Lehmijoki
hallintojohtaja
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Insolvenssiosasto

Osastolla 1 käsitellään riita-asioita, 
yksityishenkilön velkajärjestelyjä, 
yrityssaneerauksia, konkursseja ja 
ulosottovalituksia sekä talousrikosasioita. 
Käräjäoikeuden sisällä osastoa kutsutaankin 
insolvenssiosastoksi sen käsittelemien 
maksukyvyttömyyteen liittyvien asioiden 
johdosta. Vuonna 2022 osastolla työskenteli 10 
käräjätuomaria ja 10 käräjäsihteeriä. Osa osaston 
tuomareista toimii myös tuomioistuinsovittelusta 
annetussa laissa tarkoitettuina 
sovittelutuomareina. 

Länsi-Uudenmaan käräjäoikeuden osasto 1:n 
aloittaessa 1.9.2019 toimintansa käräjäoikeus toimi 
vielä kolmessa eri toimipaikassa, Raaseporissa, 
Lohjalla ja Espoossa. Myös osasto 1:n henkilökunta 
oli jakautuneena noihin kolmeen toimipaikkaan. 
Merkittävä ja kauan odotettu muutos koko 
käräjäoikeuden ja yksittäisten osastojen kohdalla 
tapahtui vuoden 2022 kesällä, kun käräjäoikeus 
pääsi muuttamaan Otaniemeen uusiin 
yhteisiin toimitiloihin. Tällöin myös 1-osaston 
eri toimipaikoissa työskennelleet henkilöt 
pääsivät työskentelemään samoihin tiloihin. 
Osaston kohdalla tämä mahdollisti paremman 
tutustumisen työtovereihin ja lisäsi henkilöstön 
yhteenkuuluvuuden tunnetta. 

Yksityishenkilön velkajärjestelystä annetun 
lain muutoksen myötä lisääntyi käräjäoikeuteen 
saapuneiden velkajärjestelyhakemustan määrä 
merkittävästi kesästä alkaen. Tämä sekä myös 
muiden saapuneiden insolvenssiasioiden 
kasvanut määrä verrattuna edelliseen vuoteen 
lisäsi osaston työmäärää huomattavasti 
huolimatta siitä, että laajoja riita-asioita saapui 
hieman edellisvuotta vähemmän. Vuonna 
2022 saapui velkajärjestelyhakemuksia 475, 

yrityssaneeraushakemuksia 87, konkurssiasioita 
316 ja ulosottovalituksia 247, kun vuonna 
2021 velkajärjestelyhakemuksia saapui 404, 
yrityssaneeraushakemuksia 74, konkurssiasioita 
263 ja ulosottovalituksia 224. Kiitos osaston 
motivoituneen, ahkeran ja ammattitaitoisen 
henkilökunnan insolvenssiasioiden käsittelyajat 
eivät kuitenkaan pidentyneet aikaisemmasta, 
vaan asiat tulivat joutuisasti ratkaistuiksi.  
Velkajärjestelyhakemusten keskimääräinen 
käsittelyaika oli hieman alle 5 kuukautta, 
yrityssaneerausten noin 4 kuukautta, 
konkurssihakemusten noin 8 kuukautta ja 
ulosottovalitusten hieman yli 3 kuukautta. 
Huolimatta insolvenssiasioiden lisääntyneestä 
määrästä saatiin osastolla ratkaistua myös laajoja 
riita-asioita ja talousrikosasioita. 

Vaativan ja kiireisen työnteon lomassa osaston 
henkilökunta sai kuitenkin mahdollisuuden myös 
virkistäytymiseen. Alkukesällä vietettiin koko 
käräjäoikeuden yhteistä kesäjuhlaa Raaseporissa 
nauttien hyvästä ruuasta ja pienestä ohjelmasta. 
Päivän aikana teimme myös opastetun vierailun 
Raaseporin linnan raunioille. Elokuussa osasto 
1 teki oman eväsretken luontoon. Päivä oli 
mukavan rento ja sää lämmin. Joulukuussa osa 
henkilökunnasta kävi Tallinnan risteilyllä ja osa 
kävi yhdessä mukavalla lounaalla. 

Tiina Veranen
käräjätuomari, osastonjohtaja
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Käräjäoikeuden mediatuomarit

Länsi-Uudenmaan käräjäoikeuden 
mediatuomaritoiminta on käynnistynyt 
marraskuussa 2020. Mediatuomarina toimii 
tehtävään nimitetty käräjätuomari, joka oman 
toimensa ohessa ja yhteistyössä käräjäoikeuden 
ulkoisesta tiedottamisesta vastaavan 
laamannin ja hallintojohtajan kanssa pyrkii 
ennen kaikkea auttamaan ja tehostamaan 
käräjäoikeuden toiminnasta tiedottamista. Aluksi 
mediatuomarina on toiminut vain allekirjoittanut, 
mutta syyskuusta 2022 lukien mediatuomarina 
on ollut myös käräjätuomari Jenny Andersson-
Trontti.

Käräjäoikeuden mediatuomarin Twitter-tilillä 
on vuonna 2022 – kuten edeltävänäkin vuonna 
– julkaistu noin 40 ilmoitusta kiinnostusta 
herättävistä tai käräjäoikeuden toimintaa 

tunnetummaksi tekevistä lainkäyttöratkaisuista 
rikos-, riita- ja hakemusasioissa. Lisäksi tviittejä 
on annettu yksittäisten, suurta huomiota 
saaneiden lainkäyttöasioiden vireilletulosta ja 
pääkäsittelystä. Mediatuomarit muotoilevat 
Twitter-tilillä julkaistavat ilmoitukset apunaan 
kyseisen lainkäyttöasian puheenjohtaja. Nämä 
ilmoitukset saatetaan käräjäoikeuden johdon 
tietoon ennen niiden julkaisua. Twitter-tili on 
saanut kahdessa vuodessa yli 800 seuraajaa, joista 
suurin osa on yksityishenkilöitä mutta merkittävä 
osa myös media- tai oikeusalan ammattilaisia. 
Mediatuomareiden tviittejä on tyypillisesti luettu 
muutamia tuhansia kertoja. Käräjäoikeuden 
linjauksen mukaisesti Twitter-tiliä käytetään vain 
yksisuuntaiseen, ulkoiseen tiedottamiseen, eikä 
mediatuomari osallistu tilillään tviitistä käytävään 
keskusteluun.

Käräjätuomari ja 
mediatuomari
Teemu Vanhanen

Käräjätuomari ja  
mediatuomari 
Jenny Andersson- 
Trontti
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Mediatuomarit avustavat tarvittaessa 
lainkäyttöhenkilöstöä mediatiedotteen 
laatimisessa. Muun muassa tätä tarkoitusta 
varten henkilöstön käytettävissä on myös 
mediatuomareiden verkkokansio, jossa on 
menettely- ja sisältöohjeita sekä malleja eri 
tilanteita varten. Mediatiedotteiden määrässä 
(7 kpl) mitattuna lainkäyttöä koskeva 
tiedottaminen vuonna 2022 oli aikaisempien 
vuosien trendin mukaisesti edelleenkin turhan 
vaatimatonta. Tiedottamiseen on pyritty 
kiinnittämään huomiota mediatuomareiden 
puheenvuoroilla sisäisissä koulutustilaisuuksissa 
sekä mediatuomareiden viesteillä 
lainkäyttöhenkilöstölle.

Käräjäoikeuden uuteen toimipaikkaan, 
Espoon Otaniemen oikeustaloon muuttamisen 
jälkeen tuomiopiirin oppilaitoksille on ennen 
lukukauden 2022/2023 alkua lähetetty tiedote 
mahdollisuudesta vierailla oikeustalolla 
mediatuomarin opastamana. Vuonna 2022 
mediatuomarit ovat isännöineet noin kymmentä 
oikeustalovierailua ja tehneet pyynnöstä 
muutamia oppilaitoskäyntejä tai verkkoluentoja.

Mediatuomarit toimivat osana 
tuomioistuinviraston valtakunnallista 
mediatuomariverkostoa, joka kokoontuu 
kerran kuukaudessa ja joka koostuu käräjä- ja 
hovioikeuksien 16 mediatuomarista. Verkosto 
pyrkii kehittämään mediatuomaritoimintaa. 
Verkoston jäseninä Länsi-Uudenmaan 
mediatuomarit ovat antaneet useille 
toimittajille ja muille valtamedian edustajille 
kysyttyjä taustatietoja oman tai toisen 
käräjäoikeuden ratkaisusta taikka yleisemmin 
oikeusjärjestyksestä. Lisäksi mediatuomarit 
ovat antaneet muutamia haastatteluja ja 
osallistuneet tuomioistuinviraston järjestämään 
mediaesiintymiskoulutukseen. Mediatuomarit 
ovat myös osallistuneet tuomioistuinviraston 
podcast-sarjaan, jota koskevat jaksot julkaistaan 
keväällä 2023, ja aikaisemmin myös kirjoittaneet 
tuomioistuinviraston ylläpitämään blogiin.

Teemu Vanhanen,  
käräjätuomari ja mediatuomari

Espoon oikeustalon rakennusaikaisia kuvia.
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Saapuneiden ja ratkaistujen 
asioiden määrä

Saapuneet asiat asiaryhmittäin vuosina 2019–2022 

2019 2020 2021 2022

rikosasiat         4 379 4 379 4 046 4 224*

muut rikosoikeudelliset asiat 302 266 307 234

pakkokeinoasiat 219* 212** 152** 176**

sakonmuuntoasiat (ratkaistut) 673 765 323 649

laajat riita-asiat 671 782 692 640

erilliset turvaamistoimet 14 8 11 19

riitautuneet summaariset asiat - 439 535 349*** 

avioeroasiat 1 684 1 671 1 444 1 464

muut hakemusasiat 2 262 2 374 2 487 2 561

 velkajärjestelyasiat 251 278 403 477

yrityssaneerausasiat 54 76 74 87

konkurssiasiat 258 200 263 319

ulosottovalitukset 198 235 223 247

* Sisältää sotilasrikosasiat 
** Salaisten pakkokeinojen AIPA:ssa käsitellyt jutut eivät näy lukemassa. 
*** Summaariset asiat siirtyivät 1.9.2019 Itä-Uudenmaan käräjäoikeuden hoidettavaksi. 
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Ratkaistut asiat asiaryhmittäin vuosina 2019–2022

2019 2020 2021 2022

rikosasiat         4 333 3 635 4 356 3 948* 

muut rikosoikeudelliset asiat 312 246 316 306

pakkokeinoasiat 206 118** 128** 101**

sakonmuuntoasiat (ratkaistut) 673 765 323 649

laajat riita-asiat 729 782 686 626

erilliset turvaamistoimet 13 12 11 15

riitautuneet summaariset asiat - 1 705 567 439*** 

avioeroasiat 1 774 1 746 1 574 1 427

muut hakemusasiat 2 144 2 431 2 335 2 475

 velkajärjestelyasiat 251 317 355 399

yrityssaneerausasiat 54 60 73 79

konkurssiasiat 258 250 205 291

ulosottovalitukset 198 241 210 250

* Sisältää sotilasrikosasiat 
** Salaisten pakkokeinojen AIPA:ssa käsitellyt jutut eivät näy lukemassa.  
*** Summaariset asiat siirtyivät 1.9.2019 Itä-Uudenmaan käräjäoikeuden hoidettavaksi. 
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Vireillä olevien asioiden määrä asiaryhmittäin vuosina 2019–2022 
(per. 31.12.)

2019 2020 2021 2022

rikosasiat         2 221 2 695 2 374 2 650

muut rikosoikeudelliset asiat 62 80 69 58

pakkokeinoasiat 90 117 120 195

laajat riita-asiat 624 677 684 698

erilliset turvaamistoimet 5 1 1 5

riitautuneet summaariset asiat - 463 435 446

avioeroasiat 1 200 1 120 988 1 025

muut hakemusasiat 711 655 809 894

 velkajärjestelyasiat 162 122 170 248

yrityssaneerausasiat 22 38 39 47

konkurssiasiat 182 133 191 219

ulosottovalitukset 57 50 63 60
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Käsittelyajat keskimäärin asiaryhmittäin (kk) vuosina 2019–2022

2019 2020 2021 2022

rikosasiat         5,4 7,3 7,5 7,3

muut rikosoikeudelliset asiat 2,6 2,5 3,6 3,2

pakkokeinoasiat 2,1 1,4 2,3 2,1

laajat riita-asiat 10,2 10,7 11,0 12,0

erilliset turvaamistoimet 1,9 4,2 2,7 3,9

summaariset asiat - 9,1 11,9 9,0

avioeroasiat 8,5 8,4 8,4 8,3

muut hakemusasiat 3,3 3,1 3,5 3,9

 velkajärjestelyasiat 7,6 6,4 4,7 4,6

yrityssaneerausasiat 5,7 4,4 6,9 5,5

konkurssiasiat 9,4 9,2 8,6 8,4

ulosottovalitukset 2,8 2,4 3,1 3,1
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Talous

Tilinpäätös 2020 Tilinpäätös 2021 Tilinpäätös 2022 Suunnitelma 2023

10 238 967 e 8 985 922 * e 9 915 995 * e 9 759 434* e

 

* Tuomioistuinvirasto vastaa toimitilavuokrista keskitetysti 1.1.2021 lukien, joten vuokrat eivät enää 
sisälly suunnitelmaan. 

Henkilöstö

Käräjäoikeuden henkilöstö ja sen määrä (htv/ml. määräaikaiset) 
vuonna 2022 on ollut seuraava:

laamanni 1

käräjätuomarit 43,37

käräjänotaarit 10,77

kansliahenkilökunta 60,90

haastemiehet 20,97

harjoittelijat ym. 1,25

Yhteensä 138,26 htv 
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